

ឯកអគ្គរដ្ឋទូត US ថ្មីត្រូវបានរំពឹងថា នឹងមកដល់កម្ពុជាដើមខែក្រោយ



លោក W. Patrick Murphy ដែលនឹងមកធ្វើជាអគ្គរដ្ឋទូតនៅកម្ពុជា។ សហការី

នឿម ឆេង | ភ្នំពេញ-ប៉ុស្តិ៍ Publication date 19 June 2019 | 08:43 ICT

ភ្នំពេញ: ឯកអគ្គរដ្ឋទូតសហរដ្ឋអាមេរិក ប្រចាំកម្ពុជា កំពុងរង់ចាំការតែងតាំងរូបលោកជាផ្លូវការដោយព្រឹទ្ធសភាសហរដ្ឋអាមេរិក មុនពេលលោកមកដល់ប្រទេសកម្ពុជា ដែលរំពឹងថា នៅដើមខែក្រោយ។

លោក W. Patrick Murphy ជាឧបការីរងដ៏សំខាន់ នៅការិយាល័យកិច្ចការអាស៊ីបូព៌ា និងប៉ាស៊ីហ្វិក ធ្លាប់ត្រូវតែងតាំងកាលពីខែសីហាកន្លងមកម្តងហើយ ដោយប្រធានាធិបតីលោក ដូណាល់ ត្រាំ ដើម្បីជំនួសកន្លែងឯកអគ្គរដ្ឋទូត William Heidt ដែលផុតអាណត្តិ។ ប៉ុន្តែសំណើរបស់លោក ដូណាល់ ត្រាំ ត្រូវបានបញ្ជូនត្រឡប់ទៅវិញដោយព្រឹទ្ធសភាអាមេរិកនាថ្ងៃទី ៣ ខែ មករា អំឡុងពេលរដ្ឋាភិបាលអាមេរិកបានបិទទ្វារ។

អ្នកនាំពាក្យស្ថានទូតអាមេរិក លោក Arend Zwartjes បានថ្លែងកាលពីថ្ងៃចន្ទថា តាមនីតិវិធី លោក ត្រាំ បានតែងតាំងលោក Patrick Murphy ម្តងទៀត ដើម្បីធ្វើជាឯកអគ្គរដ្ឋទូតប្រចាំកម្ពុជានាថ្ងៃទី ១៦ ខែ មករា នៅក្នុងពេលបើកអង្គប្រជុំ

សមាជជ្ជីលើកទី១១៦ របស់សហរដ្ឋអាមេរិក។

យោងតាមប្រតិទិនប្រតិបត្តិរបស់ព្រឹទ្ធសភាអាមេរិកឲ្យដឹងថា ការតែងតាំងលោក Patrick Murphy ត្រូវបាន ដាក់ក្នុងប្រតិទិនប្រតិបត្តិព្រឹទ្ធសភាលេខ ១៨១ ចុះថ្ងៃទី ៣ ខែ មេសា។ ប្រតិទិនបញ្ជាក់ថា លោក Murphy នៃរដ្ឋ Vermont នឹងត្រូវ «ធ្វើជាឯកអគ្គរដ្ឋទូតវិសាមញ្ញនិងពេញសមត្ថភាពនៃសហរដ្ឋអាមេរិកប្រចាំកម្ពុជា»។

យោងតាមក្រសួងការបរទេសអាមេរិក លោក Murphy ពីមុនធ្លាប់បម្រើកិច្ចការជាអនុប្រធានបេសកកម្ម និងការធារីនៅប្រទេសថៃ (២០១៣-២០១៦) និងប្រទេសឡេសូតូ (២០០៦-២០០៨)។ លោកធ្លាប់ធ្វើជាអ្នកតំណាងពិសេសសម្រាប់ប្រទេស ភូមា ជានាយកនិងនាយករងនៃការិយាល័យប្រចាំតំបន់អាស៊ីអាគ្នេយ៍ដីគោក ទីប្រឹក្សានយោបាយសម្រាប់ក្រុមការងារប្រទេស ហៃទី និងមន្ត្រីព័ត៌មានសម្រាប់ភូមា និងឡាវ។

អ្នកនាំពាក្យរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា លោក ផៃ ស៊ីផាន ថ្ងៃដដែល ជាគោលការណ៍អន្តរជាតិ តួនាទីរបស់ឯកអគ្គរដ្ឋទូត គឺត្រូវពង្រឹងទំនាក់ទំនងនិងកិច្ចសហប្រតិបត្តិការជាមួយប្រទេសជាម្ចាស់ ប្រកបដោយវិជ្ជាជីវៈ។

លោក ស៊ីផាន ថ្ងៃដដែល ថា៖ «ប្រសិនបើឯកអគ្គរដ្ឋទូតរូបហ្នឹង ប្រចាំទីនេះ នៅលើករបៀបវារៈនយោបាយ ដើម្បីបង្កបញ្ហានោះជាអ្វីដែលយើងមិនរំពឹងទុកនឹងឃើញទេ។ អ្វីដែលយើងមិនចង់ គឺការជ្រៀតជ្រែកណាមួយ នៅក្នុងកិច្ចការរបស់កម្ពុជាដែលជាប្រទេសឯករាជ្យ»។

លោក មាជ សុវណ្ណារ៉ា ជាសមាជិក ១ រូប នៃអតីតគណបក្សសង្គ្រោះជាតិ ដែលទទួលបានសញ្ញាតិអាមេរិកផងដែរនោះ បានថ្លែងថា តាមលោកដឹងព្រឹទ្ធសភាអាមេរិក ត្រូវការសំឡេងចំនួន ៥០ បូក ១ ដើម្បីអនុម័តការតែងតាំងលោក Murphy ។

លោក សុវណ្ណារ៉ា ថ្ងៃដដែល លោក Murphy នឹងក្លាយជាឯកអគ្គរដ្ឋទូតបន្ទាប់របស់សហរដ្ឋអាមេរិកប្រចាំកម្ពុជា ព្រោះ សមាជិកព្រឹទ្ធសភា នៃគណបក្សសាធារណរដ្ឋរបស់លោក ត្រាំ មានសំឡេងភាគច្រើននៅព្រឹទ្ធសភា។ លោកសុវណ្ណារ៉ាបន្ថែមថា ការប្រកាសតែងតាំងឯកអគ្គរដ្ឋទូតថ្មី ជាទូទៅ នឹងប្រព្រឹត្តទៅនៅចំថ្ងៃទី១៦កក្កដាសហរដ្ឋអាមេរិកនាថ្ងៃទី ២ ខែកក្កដា។

លោក កេត សោផាន់ អ្នកនាំពាក្យក្រសួងការបរទេស និងសហប្រតិបត្តិការអន្តរជាតិថ្ងៃដដែល ជាដំណើរការ ប្រទេសកម្ពុជា គួរតែទទួលព័ត៌មានពីរបីខែ មុនពេលដំណើរការអនុម័តចាប់ផ្តើមនៅក្នុងរដ្ឋដែល បញ្ជូនឯកអគ្គរដ្ឋទូតមក។ ក៏ប៉ុន្តែលោក សុផាន់ ថ្ងៃដដែល គិតមកត្រឹមពេលនេះក្រសួងការបរទេស មិនបានទទួលព័ត៌មានអំពីការតែងតាំងឯកអគ្គរដ្ឋសហរដ្ឋអាមេរិកថ្មីនេះទេ។

លោក សូ ចន្ទា សាស្ត្រាចារ្យផ្នែកវិទ្យាសាស្ត្រនយោបាយ យល់ឃើញថា លោក Patrick Murphy បានប្តេជ្ញាចិត្តក្នុងការលើកតម្កើងសិទ្ធិមនុស្ស និងប្រជាធិបតេយ្យ ចំពោះមុខព្រឹទ្ធសភាអាមេរិក។ ដូច្នោះ ជំហររឹងមាំរបស់សហរដ្ឋអាមេរិក ចំពោះកម្ពុជា ស្តីពីប្រជាធិបតេយ្យ និងសិទ្ធិមនុស្ស គឺជាអាទិភាពរបស់លោក Murphy។

កាលពីខែកុម្ភៈកន្លងទៅ ស្ថានទូតសហរដ្ឋអាមេរិក និងចិនប្រចាំកម្ពុជា បានជះទឹកដាក់គ្នា ជុំវិញរឿងរដ្ឋប្រហារឆ្នាំ ១៩៧០ ដឹកនាំដោយលោកសេនាប្រមុខ លន់ នល់ ដើម្បីផ្តល់រំលឹករដ្ឋាភិបាលរបស់សម្តេចឪ នរោត្តម សីហនុ។ ស្ថានទូតអាមេរិកបានឲ្យដឹងថា ខ្លួនពុំបានពាក់ព័ន្ធនឹងរដ្ឋប្រហារនោះទេ ផ្ទុយទៅវិញស្ថានទូតចិនថា ទីភ្នាក់ងារស៊ើបការណ៍កណ្តាល (CIA) អាមេរិក បានពាក់ព័ន្ធនៅក្នុងរឿងនេះ។

លោក ចន្ទា បន្តថា៖ «សហរដ្ឋអាមេរិក អាចនឹងគិតថា នរណាជាឯកអគ្គរដ្ឋទូតដ៏ស័ក្តិសមប្រចាំកម្ពុជា ចាប់តាំងពីទំនាក់ទំនងរវាងប្រទេសទាំង ២ នេះបានតានតឹងហើយប្រទេស កម្ពុជា ក៏ជាចំណុចក្តៅ សម្រាប់ការប្រកួតប្រជែងភូមិសាស្ត្រនយោបាយ រវាងសហរដ្ឋអាមេរិក និងចិនផងដែរ។ ដូច្នោះ អ្នកកាត់កងទេសខ្លាំងជាតម្រូវការចាំបាច់»។

អ្នកវិភាគនយោបាយ លោក ឡៅ ម៉ុងហៃ មានយោបល់ថា ចាប់តាំងពីការបង្កើតទំនាក់ទំនងកាត់កង រវាងកម្ពុជា និងសហរដ្ឋអាមេរិក មិនមានករណីដែលឯកអគ្គរដ្ឋទូតសហរដ្ឋអាមេរិក មានពេលលំបាកក្នុងប្រទេស កម្ពុជា ទេ លើកលែងតែពីរបីឆ្នាំមុនពេលកាត់ផ្តាច់ទំនាក់ទំនងទាំងនោះនាឆ្នាំ ១៩៦៥ ហើយអំឡុងពេល សង្គ្រាមវៀតណាម ទៅក្នុងកម្ពុជានាឆ្នាំ ១៩៧០ ដែលនាំឲ្យមានការផ្តួលរំលំរបប លន់ នល់ គាំទ្រដោយសហរដ្ឋអាមេរិកដោយ ប៉ុល ពត នៅឆ្នាំ ១៩៧៥។

លោក ម៉ុងហៃ បន្ថែមថា ទាក់ទងនឹងមហាអំណាចទាំង ២ ដែលប្រើប្រាស់កម្ពុជាជាសមរក្ខមិសម្រាប់សង្គ្រាមពាក្យសម្តីរបស់ពួកគេ រដ្ឋាភិបាលនៃប្រទេសកម្ពុជាដែលមានអធិបតេយ្យ និងឯករាជ្យពិតប្រាកដ អាចប្តូរតែកោះហៅឯកអគ្គរាជទូត និងការធារីទាំង ២ ប្រទេសនេះប្រចាំក្នុងពេញដើម្បីជំរុញពួកគេឲ្យបញ្ចប់ សង្គ្រាមពាក្យសម្តីនេះ។

ប្រវត្តិការងាររបស់អនាគតឯកអគ្គរដ្ឋទូតថ្មីរបស់សហរដ្ឋអាមេរិកប្រចាំ កម្ពុជា លោក ប៉ាទ្រីក ម៉ែហ្វី



លោក ផែទ្រីក ម៉ែហ្វី (Patrick Murphy) ឧបការិវេនរដ្ឋមន្ត្រីស្តីទី នៃការិយាល័យកិច្ចការអាស៊ីបូព៌ា និង ប៉ាស៊ីហ្វិក នៃក្រសួងការបរទេស
អាមេរិក។ Photo courtesy of US Embassy in Phnom Penh

ដោយ មាន ឫទ្ធិ RFA 2019-06-19

លោក ប៉ាទ្រីក ម៉ែហ្វី (Patrick Murphy) គឺជាបេក្ខជនឯកអគ្គរដ្ឋទូតថ្មីរបស់សហរដ្ឋអាមេរិក ប្រចាំកម្ពុជា ដែលនឹងត្រូវចូល
មកបន្តតំណែងជំនួសឱ្យលោក វីល្លៀម ហៃដ (William Heidt) ដែលបានបញ្ចប់អាណត្តិរបស់លោកកាលពីចុងឆ្នាំ២០១៨
កន្លងទៅ។ បច្ចុប្បន្ន ព្រឹទ្ធសភាសហរដ្ឋអាមេរិកកំពុងដំណើរការនីតិវិធីនៃការតែងតាំង និងស្ស៊ូប ដើម្បីអនុញ្ញាតឱ្យលោក
ចូលកាន់តំណែងជាផ្លូវការក្នុងនាមជាឯកអគ្គរដ្ឋទូតវិសាមញ្ញ និងពេញសមត្ថភាពនៅកម្ពុជាក្នុងរយៈពេលដ៏ខ្លី
ខាងមុខនេះ បន្ទាប់ពីតំណែងនេះត្រូវទុកឱ្យនៅទំនេរអស់រយៈពេលជាងកន្លះឆ្នាំមក។ តើលោក ប៉ាទ្រីក ម៉ែហ្វី មានប្រវត្តិ
ការងារយ៉ាងដូចម្តេចខ្លះ និងថាតើលោកមានចក្ខុវិស័យយ៉ាងដូចម្តេចដែរ ជុំវិញបញ្ហាវិបត្តិប្រជាធិបតេយ្យនៅកម្ពុជា និង
ទំនាក់ទំនងជាមួយរវាងសហរដ្ឋអាមេរិក និងកម្ពុជា?

លោក ប៉ាទ្រីក ម៉ែហ្វី បច្ចុប្បន្នជាឧបការិវេនរដ្ឋមន្ត្រីក្រសួងការបរទេសទទួលបន្ទុកតំបន់អាស៊ីអាគ្នេយ៍។ ក្នុងនាមជា
សមាជិកជាន់ខ្ពស់អាជីពផ្នែកកិច្ចការបរទេស លោកបានបម្រើការងារជាអនុប្រធានបេសកកម្ម និងជាភារៈធារីនៃស្ថានទូត
សហរដ្ឋអាមេរិកប្រចាំប្រទេសថៃ ពីឆ្នាំ២០១៣ ដល់ឆ្នាំ២០១៦ និងប្រចាំប្រទេសប្រទេសឡឺសូតូ (Lesotho) ពីឆ្នាំ ២០០៦
ដល់ឆ្នាំ២០០៨ ។

លោកធ្លាប់បម្រើការងារជាតំណាងពិសេសរបស់សហរដ្ឋអាមេរិកសម្រាប់ប្រទេសមីយ៉ាន់ម៉ា ឬកូម៉ា ជានាយក ឬ នាយករងនៃការិយាល័យអាស៊ីអាគ្នេយ៍ដីគោក ជាទីប្រឹក្សានយោបាយសម្រាប់ក្រុមការងារប្រទេសហៃទី និងជាមន្ត្រី ទទួលបន្ទុកកិច្ចការប្រទេសកូម៉ា និងឡាវ។ ចាប់តាំងពីលោកបានចូលបម្រើការងារឱ្យក្រសួងការបរទេសសហរដ្ឋអាមេរិក តាំងពីឆ្នាំ១៩៩២ មក លោកបានបំពេញបេសកកម្មការងារការទូតនៅប្រទេសកូម៉ា ចិន អ៊ីរ៉ាក់ ហ្គីណេ និងម៉ាលី។ លោក ប៉ាទ្រីក ម៉ែហ្វី ក៏ធ្លាប់ចូលរួមបម្រើការងារស្ម័គ្រចិត្តឱ្យភ្នាក់ងារអ្នកស្ម័គ្រចិត្តអាមេរិក Peace Corps នៅប្រទេសកាមេរ៉ូន។ លោកបានទទួលបរិញ្ញាបត្រជាន់ខ្ពស់ពីសាកលវិទ្យាល័យ Johns Hopkins University (SAIS) ពីមហាវិទ្យាល័យ National War College និងសញ្ញាប័ត្របរិញ្ញាបត្រពីសាកលវិទ្យាល័យ Vermont។ លោកក៏ធ្លាប់បានសិក្សានៅវិទ្យាស្ថានអឺរ៉ុប នៅ ទីក្រុងនីស (Nice) នៃប្រទេសបារាំងផងដែរ។

នៅមុនពេលលោកចូលបម្រើការងារឱ្យសេវាកម្មកិច្ចការបរទេស លោក ប៉ាទ្រីក ម៉ែហ្វី គឺជាអ្នកសេដ្ឋកិច្ចមួយរូបប្រចាំ អង្គការ World Wildlife Fund និងជាអ្នកវិភាគគោលនយោបាយឱ្យស្ថាប័នឈ្មោះក្រុមប្រឹក្សាអភិវឌ្ឍន៍ក្រៅប្រទេស (Overseas Development Council)។ ក្រៅពីភាសាអង់គ្លេសដែលជាភាសាកំណើត លោកចេះនិយាយភាសាបារាំង អេស្បាញ ចិន និងកូម៉ា។

អ្នកនាំពាក្យការិយាល័យកិច្ចការអាស៊ីបូព៌ា និងប៉ាស៊ីហ្វិកនៃក្រសួងការបរទេសសហរដ្ឋអាមេរិក ប្រាប់អាស៊ីសេរី តាមសារ អេឡិចត្រូនិកកាលពីថ្ងៃទី១៧ មិថុនា ថា បច្ចុប្បន្ន ក្រសួងការបរទេសអាមេរិកកំពុងធ្វើការជាមួយព្រឹទ្ធសភាអាមេរិក ជុំវិញ ដំណើរការតែងតាំងលោក ជាឯកអគ្គរដ្ឋទូតថ្មីរបស់សហរដ្ឋអាមេរិកប្រចាំកម្ពុជា។ ប្រសិនបើលោកត្រូវបានតែងតាំង និង ស្បថចូលកាន់តំណែងជាផ្លូវការមែននោះ នោះលោកនឹងក្លាយជាឯកអគ្គរដ្ឋទូតរបស់សហរដ្ឋអាមេរិកទី១៧ ប្រចាំ ក្រុងភ្នំពេញ ជំនួសឱ្យឯកអគ្គរដ្ឋទូតចាស់ លោក វីល្យែម ហៃដ (William Heidt) ដែលបានចប់អាណត្តិកាលពីចុងឆ្នាំ ២០១៨ កន្លងទៅ។

សារព័ត៌មានអនឡាញផ្សាយជាភាសាអង់គ្លេសឈ្មោះ Asia Times ដែលមានមូលដ្ឋាននៅទីក្រុងហុងកុង រាយការណ៍ កាលពីថ្ងៃទី១២ មិថុនា ថា ផ្អែកតាមប្រភពមួយចំនួនមិនបញ្ចេញឈ្មោះ លោក ប៉ាទ្រីក ម៉ែហ្វី អាចនឹងត្រូវស្បថចូលកាន់ តំណែងផ្លូវការជាឯកអគ្គរដ្ឋទូតវិសាមញ្ញនិងពេញសមត្ថភាពរបស់សហរដ្ឋអាមេរិកប្រចាំនៅកម្ពុជានៅក្នុងរយៈពេល ប៉ុន្មានសប្តាហ៍ខាងមុខនេះ។ សារព័ត៌មានដដែលនេះរាយការណ៍ថា យ៉ាងយូរបំផុតត្រឹមដើមខែកក្កដាខាងមុខនេះ លោក ប៉ាទ្រីក ម៉ែហ្វី អាចនឹងឡើងចូលកាន់តំណែងជាឯកអគ្គរដ្ឋទូតអាមេរិកប្រចាំនៅទីក្រុងភ្នំពេញ។

សារព័ត៌មានដដែលនេះសរសេរថា ការពន្លឿនដំណើរការតែងតាំងឯកអគ្គរដ្ឋទូតអាមេរិកថ្មីនេះគឺជាការបញ្ជាក់អំពី តួនាទីសំខាន់របស់ទីក្រុងវ៉ាស៊ីនតុនចំពោះបញ្ហានៅកម្ពុជា ដែលបច្ចុប្បន្ននេះកំពុងតែរងសម្ពាធពីសហរដ្ឋអាមេរិក និង សហភាពអឺរ៉ុបដោយសារជំហានដើរជាក់ថយក្រោយនៃលទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យនៅកម្ពុជា។ សារព័ត៌មាននេះ សរសេរថា លោក ប៉ាទ្រីក ម៉ែហ្វី ជាអ្នកការទូតជើងចាស់អាមេរិកាំងមួយរូបដែលដើរតាមបន្ទាត់ប្រជាធិបតេយ្យយ៉ាងតឹងរ៉ឹង។

ដំណើរការតែងតាំងលោកឯកអគ្គរដ្ឋទូតថ្មីរបស់អាមេរិកនេះធ្វើឡើងស្របពេលដែលទំនាក់ទំនងរវាងសហរដ្ឋអាមេរិក និងកម្ពុជាកំពុងស្ថិតនៅក្នុងភាពល្អកំរើក ក្រោយរបបក្រុងភ្នំពេញបានរម្ងាយប្រជាធិបតេយ្យ និងសិទ្ធិមនុស្ស ដោយចោទសហរដ្ឋអាមេរិកថា ជាមេខ្មោងបដិវត្តពណ៌នៅកម្ពុជាដើម្បីផ្តល់លំរឹងរដ្ឋាភិបាលស្របច្បាប់។ ការឡើងកាន់តំណែងរបស់លោកនេះ ក៏ធ្វើឡើងស្របពេលដែលសមាជិកសភានិងព្រឹទ្ធសភាអាមេរិកកំពុងនាំគ្នាស្នើច្បាប់ដាក់ទណ្ឌកម្មរបបក្រុងភ្នំពេញតាមរយៈការបង្កកទ្រព្យសម្បត្តិការរឹតត្បិតទិដ្ឋាការដល់មន្ត្រីជាន់ខ្ពស់នៃរបបនេះ និងការព្យួរប្រព័ន្ធអនុគ្រោះពន្ធទូទៅ ឬហៅថា GSP របស់ខ្លួន។ បញ្ហាប្រឈមមួយទៀតនោះ គឺសហរដ្ឋអាមេរិក ពុំដែលប្រកាសទទួលស្គាល់ជាផ្លូវការនូវព្រឹត្តិការណ៍បោះឆ្នោតនៅកម្ពុជា ដោយចាត់ទុកថា ការបោះឆ្នោតនេះគ្មានភាពសេរី គ្មានភាពត្រឹមត្រូវ និងគ្មានភាពគួរឱ្យទុកចិត្តបាននោះទេ។

ក្នុងសវនាការសួរដេញដោលផ្ទាល់មាត់ដោយគណៈកម្មាធិការកិច្ចការបរទេសនៃព្រឹទ្ធសភាអាមេរិកដែលជាផ្នែកមួយនៃនីតិវិធីតែងតាំងលោកឯកអគ្គរដ្ឋទូតថ្មីនេះកាលពីថ្ងៃទី២ ធ្នូ ឆ្នាំ ២០១៨ កន្លងទៅ លោក ប៉ាទ្រីក ម៉ារហ្វី បង្ហាញជំហរចង់ឃើញសហរដ្ឋអាមេរិកពង្រីកការដាក់ទណ្ឌកម្មដាក់លាក់បន្ថែមទៀតមកលើក្រុមមេដឹកនាំរបបក្រុងភ្នំពេញ ដើម្បីដាក់សម្ពាធមកលើរបបក្រុងភ្នំពេញឱ្យងាកមកស្តារប្រជាធិបតេយ្យ និងគោរពសិទ្ធិមនុស្សនៅកម្ពុជាឡើងវិញ។ លោកក៏ចង់ឃើញរបបក្រុងភ្នំពេញ បើកឱ្យដំណើរការឡើងវិញ និងពង្រីកលំហសង្គមស៊ីវិល និងប្រព័ន្ធផ្សាយឯករាជ្យនៅកម្ពុជា រួមមានវិទ្យុសំឡេងសហរដ្ឋអាមេរិក (VOA) វិទ្យុអាស៊ីសេរី (RFA) និងកាសែត ឌី ខេមបូឌា ដេលី (The Cambodia Daily) ជាដើម។